

主管单位：全国老龄工作委员会办公室  
主办单位：中国老龄科学研究中心  
华龄出版社

学术顾问：郭沧萍  
编委会主任：高成运  
编委会副主任：党俊武 李明镇  
编委会委员  
(按姓氏笔画排序)：王 丰 王大华 王广州 王天夫  
王延中 叶敬忠 朱俊生 庄明莲  
米 红 杜 鹏 李 军 杨燕绥  
汪新建 张车伟 陆杰华 陈 峥  
林 义 林清寿 金维钢 郑功成  
郑秉文 姚 远 莫 龙 贾旭东  
原 新 钱军程 黄荣清 曾 毅  
谭 琳 翟振武 穆光宗

主 编：党俊武  
副 主 编：苏 辉  
编辑部副主任：魏彦彦  
执行编辑：贺拥军  
英文编辑：王 静

版权声明：本刊已许可中国学术期刊网和北京万方数据电子出版社等以学术期刊方式复制、汇编、发行、信息网络传播本刊全文。该著作权使用费与本刊稿费一并支付。作者向本刊提交文章发表的行为即视为同意我编辑部上述声明。

# 目次

# CONTENTS

## 理论前沿

我国老龄理论研究的转向和新方向的选择  
..... 李志宏(1)

## 老龄健康

隔代抚养对老年人心理健康的影响研究  
..... 刘红艳, 李英(14)  
基于圈层结构理论的农村体医养融合健康服务模式研究  
..... 马缓缓, 郭丽娜(21)

## 老龄政策

养老服务业发展：动力分析与政策路径选择  
..... 胡金荣, 马彦鹏(35)

## 老龄社会

积极老龄观融入志愿服务参与对社区社会资本的影响效应  
——基于福州市调研数据的分析  
..... 栗潇远(45)  
促进还是阻碍：情感组织承诺和工作中心度对退休适应  
和生活满意度的影响 ..... 张明妍, 王大华(61)  
从道德义务到超义务：农村民间互助养老可持续发展的  
伦理转向 ..... 张世青(69)

■ *Theoretical Frontiers*

The Turn of China's Aging Theory Research and the Choice of New Directions  
..... LI Zhihong (1 )

■ *Aging Health*

The Impact of Caring for Grandchildren on the Mental Health of Grandparents  
..... LIU Hongyan, LI Ying (14)

The Integrated Health Service Model of Sports, Elderly Care and Medical Services in Rural China  
Based on the Concentric Zone Theory ..... MA Huanhuan, GUO Li'na (21)

■ *Aging Policy*

Development of the Eldercare Services Industry: Dynamic Analysis and Policy Path Selection  
..... HU Jinrong, MA Yanpeng (35)

■ *Aging Society*

The Effect of Integrating the Concept of Active Aging into Volunteer Service Participation on  
Community Social Capital: Analysis Based on Survey Data from Fuzhou ..... LI Xiaoyuan (45)

Improve or Impede: The Role of Affective Organizational Commitment and Work Centrality in  
Post-Retirement Adaption and Life Satisfaction ..... ZHANG Mingyan, WANG Dahua (61)

From Moral Obligation to Supererogation: the Ethical Shift of Sustainable Development of Rural  
Mutual-Aid Elderly Care ..... ZHANG Shiqing (69)